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Svar på§ 37-spørgsmål nr. 2-2024 vedr. plastik 

Kære Pipaluk Lynge 

Du har i henhold til§ 37 stk. 1 i Forretningsordenen for lnatsisartut fremsat spørgs
mål til Naalakkersuisut. Naalakkersuisut takker for spørgsmålene, som gengives 
og besvares nedenfor. 

1. Har Naalakkersuisut planer om at stoppe import af mikroplastikhol-
dige produkter/varer? 

Svar: Naalakkersuisut arbejder på plastområdet ud fra Naalakkersuisuts indsats
plan for nedbringelse af forbruget af plast. Indsatsplanen har 6 fokusområder: 1) 
bæreposer/plastposer, 2) natrenovationsposer, 3) engangsplastprodukter, 4) 
mikroplast, 5) plast fra fiskerierhvervet, og 6) informationskampagner. 
Som det fremgår under fokusområde mikroplast, så var der i første udkast af ind
satsplanen to indsatser vedrørende mikroplast i henholdsvis kosmetiske produkter 
og rengøringsmidler. Efter den offentlige høring er disse ikke medtaget, da det 
ikke forventes realistisk at sætte specifikke krav til import af disse produkter. 
Naalakkersuisut har derfor ingen planer om at stoppe import af mikroplastikhol
dige produkter/varer. 

2. Har Naalakkersuisut planer om at stoppe import af artikler/varer tilsat 
farve og parfume til rengøring, rensning og tøjvask? 

Svar: Naalakkersuisut har ingen planer om at stoppe import af artikler/varer tilsat 
farve og parfume til rengøring, rensning og tøjvask. Naalakkersuisut anbefaler ge-
nerelt forbrugerne at købe miljømærket produkter. • 

3. Har Naalakkersuisut allerede planer om begrænsning af varer i plastik-
emballage, i pap eller dåser? 

Svar: Naalakkersuisut planer på området fremgår af indsatsplanen for nedbrin
gelse af forbruget af plast, se også Naalakkersuisuts Affaldshandlingsplan 2020 -
2031 delmål 3, hvoraf det fremgår, at der skal være en dialog med importører og 
detailhandel om emballageforbrug generelt og plast specifikt. Der vil være fokus 
på at mindske mængden af emballage (affaldsforebyggelse). Tilpasning af 
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emballage bør dog ikke medføre større spild af de varer, der transporteres, da dette 
vil medføre, at miljøgevinsten ved den sparede emballage forsvinder. 

Derudover kan det nævnes, at Naalakkersuisut har vedtaget Selvstyrets bekendt
gørelse nr. 23 af 6. juli 2022 om brug af bæreposer af plast og engangsprodukter. 
Bekendtgørelsen forbyder en række engangsplastprodukter såsom sugerør, vat
pinde og engangsservice. 

4. Hvilke områder, hvor plastik indgår i import, lægges der planer om? 

Svar: Se besvarelsen af spørgsmål 3. Derudover henvises generelt til Naalak
kersuisuts indsatsplan for nedbringelse af forbruget af plast og Affaldshandlings
plan 2020 - 2031 . 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 
Med venlig hilsen 
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INUIT ATAQATIGIIT 

12. Januar 2024 

I henhold til § 37, stk. 1 i Inatsisartuts forretningsorden fremsætter jeg 
følgende spørgsmål. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Har Naalakkersuisut planer om at stoppe import af mikroplastikholdige 

produkter/varer? 

2. Har Naalakkersuisut planer om at stoppe import af artikler/varer tilsat 

farve og parfume til rengøring, rensning og tøjvask? 

3. Har Naalakkersuisut allerede planer om begrænsning af varer i 

plastikemballage, i pap eller dåser? 

4. Hvilke områder, hvor plastik indgår i import, lægges der planer om? 

(Medlem af Inatsisartut Pipaluk Lynge, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

Når vi her i vort land åbner for vandhanen, løber vandet direkte til havet, og er 

meget usundt for dyr og miljøet. 

Indlandsisens afsmeltning, at isen er længe om at lægge sig på havet, og som 

vi ved, har dårlig konsekvens på miljøet og vort levevis, må vi stå forrest i at 

påvirke, og hvad vi importerer, og kontrollere, hvad der ikke er sundt for os, 

og begrænsning af disse. 



Sæber, bodyshampoer o. lign. som kan give hududslæt, og kendte 

påvirkninger af sundheden. Jeg mener at vi må kunne begrænse dette, derfor 

vil jeg også gerne vide, hvilke planer Naalakkersuisut lægger for vort import af 

varer, fremsætter jeg disse spørgsmål. 


